
Zápis z 32. valné hromady Českého centra Mez. PEN klubu dne 23. 5. 2024
v ÚČL AV ČR, Na Florenci 3, Praha 1)

VH vedl předseda PEN klubu Ondřej Vaculík a připomenul regule svolávání VH dle nového
Občanského zákoníku: “Podle nových stanov, které VH loni schválila, je tato schopna usnášet se
toliko při nadpolovičním počtu členů. V opačném případě musí být svolána znovu, pak k
usnášení postačí přítomný počet členů.” Na VH, která byla svolána dne 18. 4. 2024, bylo třeba
minimálně 95 přítomných (ze 188 členů a členek). Podle presenční listiny bylo však přítomných
pouze 28. Členská schůze byla proto ukončena a výbor PEN klubu určil další termín 23. 5. 2024.

Předsedající vyzval přítomné, aby uctili minutou ticha členky a členy, kteří nás opustili od
minulé valné hromady:

+ 5. 6. 2023 ULIČNÝ Miloslav
+ 27. 7. 2023 HOŘEJŠ Petr
+ 2. 9. 2023 MATYS Rudolf
+ 7. 12. 2023 HAMAN Aleš
+ 12. 11. 2023 SCHWARZENBERG Karel
+10. 12. 2023 PELLAR Šimon
+ 22. 12. 2023 HAUSEROVÁ Eva
+ 26. 2. 2024 KRUIS Ivan
+ 19. 3. 2024 ERBOVÁ Karla
+ 12. 4. 2024 FUCHS Aleš

KRYLOV Oleg
+ 10. 5. 2024 MARHOUL Alois

Předsedající přečetl program členské schůze, jak byl uveden na pozvánce:

* Volba návrhové komise, určení zapisovatele, schválení programu
* Zpráva o hospodaření v r. 2023 a o Domu bratří Čapků v Budislavi u Litomyšle a zpráva
předsedkyně revizní komise
* Zpráva o činnosti v roce 2023 a informace o letošních akcích a plánu na r. 2025
* Zpráva o členských záležitostech
* Diskuse
* Návrh usnesení a po případných úpravách jeho schválení
* Závěrrogramu
Pro: 29, proti: 0, zdržel se: 0

VH zvolila návrhovou komisi a určila zapisovatele:
Zapisovatelka: D. Mojžíšová
Členové návrhové komise: O. Walló, V. Nosková
Pro: 28, proti: 0, zdržel se: 1

* Zprávu o hospodaření v r. 2023 a o Domu bratří Čapků v Budislavi u Litomyšle
přednesla předsedkyně revizní komise E. Trütschler (viz příloha č. 1)
Kontrolní komisi byly předloženy tyto dokumenty:
a- přiznání k dani z přijmů právnických osob- podle zákona č. 586/1992 Sb.
k 31. 12. 2023
b- rozvaha k 31. 12. 2023
c- výkaz zisku a ztráty 31. 12. 2023
d- prohlášení pana Jaroslava Souška z Budislavi, že dluhy mu byly ze strany PEN klubu
splaceny.
a- přiznání k dani z přijmů právnických osob- podle zákona č. 586/1992 Sb.



k 31. 12. 2023 Daň ve výši : 13 300 Kč byla uhrazena.
b-c rozvaha ukazuje positivní hospodaření s financemi a plně odpovídá zisku, který je ve výši:
+ 358 000 Kč
d- z dokumentu - potvrzení podepsaném panem Souškem a předsedou PEN klubu Ondřejem
Vaculíkem 16. 4. 2024 vyplývá, že České centrum vůči panu Souškovi veškeré dluhy vyrovnalo.

Výroční zpráva včetně účetní uzávěrky a výsledovky za r. 2023 bude k dispozici na
www.penklub.net a dostanou ji všichni členové a členky PEN klubu e-mailem.
Souhrnem:
Náklady: 1 011 977 Kč (mzdové náklady, zákonné sociální náklady, daně, z nemovitostí, odpisy
dlouhodobého nehmotného a hmotného majetku atd. viz “Výsledovka”)
Výnosy: 1 409 875 Kč (členské příspěvky - pravidelné platby + dlužné částky, sponzorské dary
na činnost PEN klubu a dotace, sbírka členů i nečlenů PEN na splátku dluhu PEN klubu za mzdy
D. Mojžíšové atd. viz “Výsledovka”)
Výsledek hospodaření: 397 898 Kč (po odečtení daně 19% tj. 97 898 Kč) + 300 000 Kč

Dům bratří Čapků v Budislavi u Litomyšle
Půjčku od Arbor Profi (Jaroslav Soušek) ve výši 800 tis. Kč na poslední fakturu za práce
provedené při rekonstrukci Domu bratří Čapků v Budislavi v r. 2017 jsme splatili a dle smlouvy
o zápůjčce uhradili úroky ze smlouvy o zápůjčce ve výši 60 134 Kč a také úroky z prodlení ze
zápůjčky ve výši 198 604 Kč viz podepsaný dokument od J. Souška (100 tis. Kč poslal
J. Dědeček, 70 tis. D. Mojžíšová).
Z vyúčtování za r. 2023 je jasné, kolik provoz DBČ v Budislavi stojí, kolik budou stát aktuální
opravy a údržba (viz vyúčtování za r. 2023).
Jednání o smlouvě s novým nájemcem Š. Hegerem se uskutečnilo 15. 4. 2024, smlouva
o pronájmu DBČ platí do konce r. 2027, letos bude přepsána na Š. Hegera. J. Soušek se o DBČ
nemůže nadále starat ze zdravotních důvodů.
Nové stránky DBČ fungují na www.dumbratricapku.cz, rezarvaci pobytů lze objednat zde, přes
www.booking.com nebo na čísle 777 111 475 (Š. Heger). Jak se v minulých letech ukázalo,
DBČ je nejvhodnější pro větší skupiny turistů, cyklistů nebo větší společnost (kapacita je 38
lůžek), která si rozumí nejen při sportovních aktivitách, ani si nepřekáží v kuchyni nebo při
večerní hlučnější zábavě. Kolize rodin s dětmi a menšími - večer veselejšími návštěníky v domě
- jsou po zkušenostech z minulých let tristní. Platby za jednu či dvě noci budou zdraženy na 800
Kč za noc, na více nocí zůstává cena 500 Kč za noc/lůžko.
PEN osloví Klub českých turustů a také cyklistické spolky, Š. Heger plánuje školení
profesionálních hasičů pod Armádou ČR, dále budeme propagovat objekt pro svatby v letních
měsících, nabídli jsme také brigádnickou pomoc při natírání a opravách letos v létě. Po sedmi
letech už se objevují závady, které je třeba řešit, a PEN na ně nemá fond oprav.

Z ministerstva kultury ani z Magistrátu hl. m. Prahy jsme nedostali žádnou dotaci na r. 2024.
Žádali jsme na Celoroční činnost - Literatura bez hranic jak způsob vzájemného dorozumívání,
PEN Kids a vydání pudlikace k 100. výročí založení PEN klubu.
Závazky k Mezinárodnímu PEN klubu v Londýně: České centrum musí platit roční
povinné příspěvky cca 40 tis. Kč, letos jsme je dosud neuhradili.

Aktuální stav účtů a pokladny k 18. 4. 2024
ČSOB = 38 317 Kč
Česká spořitelna = 101 445 Kč
Pokladna = 2.635 Kč

* Zpráva o činnosti v roce 2023 a informace o letošních akcích a plánu na r. 2025
Pokračovala pravidelná autorská čtení v PEN klubu nebo v ÚČL, připravili jsme seminář
Život samé psaní v Hořovicích pro mladé autory. Vydali jsme sborník z česko-německé
konference Německo-česko-židovské vztahy 1939 - 2020 / Deutsch-tschechisch-jüdischen

http://www.penklub.net
http://www.dumbratricapku.cz
http://www.booking.com


Beziehungen 1939 - 2020 a připravujeme vydání dalšího sborníku z mezinárodní konference
o r. 1968, které jsme spolupořádali. Podíleli jsme se také na konferenci Jak sdílet, prosazovat
a chránit evropské a demokratické hodnoty v době války v prosinci 2023 spolu s Evropským
hnutím v ČR a Institutem evropských demokratů.
Všechny akce, které organizujeme nebo se na nich podílíme, jsou zaznamenávány v projektu
Audio a Videoarchiv PEN klubu a videa jsou k dispozici na
https://www.youtube.com/channel/UCOFQX-bq5c4rMAt-bCVynYA Už třetí rok vydáváme
každý měsíc podcast - PENcast https://www.penklub.net/podcast z iniciativy O. Walló.
Všechny pozvánky na akce PEN klubu jsou zveřejňovány na https://www.penklub.net/aktuality
Zůčastnili jsme se dvoudenním programem Světa knihy, také letos je program připraven.
Pořádáme cyklus autorských večerů a debat s názvem Literatura bez hranic jako způsob
vzájemného dorozumívání, program do konce června je na www.penklub/aktuality. Na podzim
máme připravenou sérii autorských večerů ukrajinských autorů. Udělili jsme Cenu Karla
Čapka Sylvě Fischerové. Připravili jsme výstavu a program Hašek 100 v Památníku
národního písemnictví, výstavu Petra Kotyka k 110. výročí narození Bohumila Hrabala: Too
Loud a Solitude / Příliš hlučná samota jsme otevřeli 28. března a můžete ji dosud vidět
v ÚČL. Uspořádali jsme koncert Karel Kryl 80/30 v Městské knihovně. Připravujeme
Symposium Franz Kafka jinak ve spolupráci s Učenou společností České republiky
u příležitosti stého výročí úmrtí velkého pražského spisovatele Franze Kafky dne 3. června 2024
od 14. do 18:00 v Akademii věd ČR.
V únoru jsme podepsali smlouvu o spolupráci s PNP, s nímž připravujeme vydání Kolářových
deníků 1957/1958 v přepisu Vladimíra Karfíka a výstavu k výročí narození J. Koláře. V únoru
si připomeneme 100. výročí založení našeho PEN klubu, požádali jsme primátora o záštitu nad
touto akcí a nad udílením CKČ (výjimečně) v roce 2025.

* Zpráva o členských záležitostech

Stávající složení výboru: Ondřej Vaculík - předseda, Jiří Dědeček - 1. místopředseda, Lenka
Lindaurová - 2. místopředsedkyně, Petr Kotyk, Pavel Janáček, Josef Holcman, Dana Mojžíšová
(tajemnice), Pavel Mandys a Jaroslav Veis - členové (celkem devět členů výboru)
Od 1. 1. 2023 nemá PEN klub žádného zaměstnance.

K 23. 5. 2024 má Český PEN klub 190 členů (56 žen, 133 mužů a jenohoho kolektivního člena
- Divadlo Agadir), 18 členů žije trvale v zahraničí, 30 je osvobozeno od placení členských
příspěvků, protože dle stanov nemusí od dosažení 80 let platit, i když tak někteří činí i nadále.
PEN klub je kolektivním členem Společnosti bratří Čapků.

Od VH v r. 2023 byli přijati do PEN klubu (abecedně):
ČERNÝ Adam
GOSZCZYŃSKA Joanna
HORÁKOVÁ Pavla
KLÍMOVÁ Hana
KLÍMOVÁ Helena
KOKYOVÁ Iveta
NAGY Petr
REJŽEK Jan
SEVRUK Alexej
SVOBODOVÁ Iveta
ŠÁMAL Petr
ŠÍDOVÁ Lenka
WIENDL Jan
Dle Stanov Českého PEN klubu mají členové povinnost uhradit roční členský příspěvek ve výši
1500 Kč do konce června 2024.
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Diskuse: 1. M. Schepelrn upozornila, že je třeba získávat mladé členy do PEN klubu, jako je
tomu např. v Dánsku.
2. O. Walló ocenila aktivity PENu a rovněž upozornila nanedostatek mladých mezi členy.
Souhlasila s návrhem /dopisem/ O. Kašiny, který PENu doporučuje nespoléhat se na státní
dotace, nýbrž finance opatřovat v soukromé sféře. Rovněž souhlasila s názorem J. M.
Stránského, který v minulosti navrhoval PENu řešení této situace, ale ten ji neakceptoval. Dále
doporučila, aby se PEN zapojil do projektu Participace mládeže, k němuž poskytne informace,
věnoval se aktivitám mladých, např. Ortenově Kutné Hoře, vítězům Magnezia Litera, zval mladé
autory k debatám, autorským čtením apod.
3. P. Kotyk konstatoval, že obecné návrhy na omlazení členské základny jsou plané, každý musí
oslovit případné členy a návrhy předložit výboru. On sám přivedl v posledním roce osm nových
členů.
4. M. Schepelern otevřela téma Budislavi a údajné dlužné částky, kterou má PEN vůči
J. Souškovi. O. Vaculík, J. Dědeček i JUDr. M. Šebela se jí snažili situaci opět vysvětlit
a doložili vše dopisy a vyúčtováním, ovšem bezúspěšně.
5. E. Trützschler navrhal diskusi ukončit, což bylo odhlasováno takto: 28 pro, 1 proti.
6. J. Veis navrhl, aby bylo v Usnesení uvedeno, že diskuse byla ukončena z důvodu jakékoli
racionality a promněnila se v blábolení.
(Záznam VH včetně diskuse je k dispozici v sekretariátu PEN klubu.)

Návrhová komise připravila usnesení, které plénum VH schválilo. (příloha č. 2)

Zapsala Dana Mojžíšová


